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افزایش شکاف طبقاتی در دولت یازدهم
تعادل

اين روزنامه اصلاح طلب نوشــته است:  جديدترين گزارش بانك مركزي 
از وضعيت بودجه خانوار شهري در سال 94 نشان از كاهش كسري سالانه 
بيش از يك ميليون توماني كسري بودجه خانوارها به 7هزارتومان دارد؛ هرچند 
بر اســاس يك تحليل سطحي انتظار مي رود با برطرف شدن كسري بودجه 
خانوار، كيفيت زندگي افزايش يافته باشــد اما به نظر مي رســد، خانوارهاي 
شهري براي تاب آوري در برابر افزايش هزينه برخي اقلام ضروري، از هزينه 

در برخي اقلام ديگر صرف نظر كرده اند.
به عبارت ديگر گويا خانوارهاي شهري هم نوعي سياست انقباضي را در 
پيــش گرفته اند تا بتوانند دخل و خرج خود را هماهنگ كنند. در اين بين 
كاهش هزينه  كرد در بخش تفريح و امور فرهنگي نشــان مي دهد، برطرف 
شدن كسري بودجه خانوار با افت كيفيت زندگي توام بوده است. نكته مهم 
ديگر در اين آمار، افزايش تعداد افراد بي سواد و همچنين افزايش خانوارهاي 
فاقد فرد شاغل است كه اين موضوع به زعم سميه توحيدلو، نشان از افزايش 
نابرابري، شكاف بيشتر طبقاتي و كاهش مستمر طبقه متوسط دارد. به گفته 
توحيدلو، تركيب هزينه كرد خانوارهاي شهري در سال 94 تغييرات مهمي 
داشته است كه نشــان مي دهد برخي هزينه هاي ثانويه براي پوشش دادن 
افزايش هزينه اقلام اوليه حذف شده اند كه در اين ميان هزينه امور فرهنگي 

و تفريحي بسيار قابل تامل است...
طبق آخرين گزارشــي كه بانك مركزي از وضعيت بودجه خانوار ارائه 
داده يكي از شاخص هايي كه نسبت به گزارش هايي كه در 10سال گذشته 
ارائه شــده به شدت كاهش پيدا كرده، شاخص هاي فرهنگي است. از لحاظ 
هزينه اي و درآمدي، همچون گذشته شكاف بيشتر طبقاتي، كاهش مستمر 
طبقه متوسط، افزايش افرادي كه محروم از تحصيل هستند، كاهش هزينه 
تحصيلات، كاهش هزينه فرهنگي و هزينه هاي اضافه بر ســبد اصلي خانوار 
را مي توان ديد. بنابراين به نظر مي رسد ماجراي نابرابري موضوع پيچيده اي 

است كه از طرق مختلف قابل تحليل است...
مسیر ورود هواپیما همچنان دست انداز دارد!

خراسان
اين روزنامه درباره خبر صدور مجوز خريد چند فروند هواپيما از ســوی 
آمريكا نوشته است: روند نهايی شدن اين مجوز و افق پيش روی آن تا تبديل 
شدن مجوز به قرارداد قطعی و نهايی و ورود هواپيماهای جديد، با مسائلی 

رو به روست كه بايد واكاوی شود.
نبايد فراموش كرد كه خزانه داری آمريكا عملا با تأخيری 8 ماهه مجوز 
فروش هواپيما به ايران را صادر كرده اســت و اين تأخير چنان كه از سوی 
رئيس جمهور در ســفر نيويورک نيز عنوان شــد يك نمونه از بدعهدی های 
آمريكا محسوب می شود كه نبايد آن را از ياد برد و بايد آن را پيگيری كرد. 
چرا كه به نظر می رسد نقش آمريكايی ها و وزارت خزانه داری اين كشور در 
ماجرای خريد هواپيما، با وجود صدور مجوز تمام نشــده باشــد. بايد توجه 
داشــت كه معضل ارتباطات بانكی يكی از اصلی ترين بدعهدی های آمريكا 

در اجرای برجام است.
 اين معضل در زمان اجرای قرارداد نيز می تواند خود را نشــان دهد. به 
ويژه اين كه در قرارداد بوئينگ به دليل آمريكايی بودن اين شركت و تداوم 
تحريم های دلاری، چالش هايی بر سر مسئله فاينانس دلاری و نحوه انتقال 
منابــع مذكور وجود دارد. هرچند برای رفع اين چالش ها راهكارهايی وجود 
دارد، اما تجربه كلی برجام نشان می دهد كه آمريكا تا حد امكان سعی می كند 

ايران از نتايج مثبت برجام به صورت كامل و بدون دغدغه بهره مند نشود.
وعده های معیشتی دولت نتیجه نداشت

جهان صنعت
اين روزنامه اصلاح طلب از تداوم گرانی ها انتقاد كرده است: در حالی كه 
دولت يازدهم با وعده هايی نظير ايجاد رفاه و آسايش برای مردم روی كارآمد 
اما به نظر می رسد كه كابينه اين دولت بيشتر بر كاهش نرخ تورم و افزايش 

بودجه دولتی متمركز هستند...
نبود اشتغال و ركود موجود در بازار، قدرت خريد خانوار را كاهش داده 
و نبود متولی مناســب برای تنظيم بازار باعث شــده تا موج گرانی بيش از 
پيش افزايش يابد. در حالی كه مردم تصور می كردند با باز شدن دروازه های 
بين المللی به روی كشــور، اشتغال مناسب ايجاد شده و وضعيت معيشتی 

بهتر خواهد شد.
در اين ميان با وجود اينكه مسئولان مختلف برای سال 95 پيش بينی های 
خوبی داشــتند و ادعا می كردند وضعيت معيشتی مردم بهتر خواهد شد اما 
در حال حاضر با اينكه سال 95 از نيمه هم گذشته، وضعيت قيمت كالاهای 
اساسی هيچ تغييری نكرده است. اين در حالی است كه مسئولان مختلف طبق 
روال سال های گذشته مسئوليت گرانی كالاها را به گردن يكديگر می اندازند.

کارت های اعتباری تاثیری بر رفع رکود ندارند
آرمان

محمد قلی يوسفی اقتصاددان اصلاح طلب به آرمان گفته است:  ثبت نام 
دريافت كارت  های اعتباری10، ۳0 و 50 ميليون تومانی از روز پنجشنبه اول 
مهر شروع شد، اما شنيده ها حاكی از آن است كه برخی بانك ها اين كارت ها 
را به مردم نمی دهند. به طور كلی هنوز هدف از اعطای كارت های اعتباری 
مشخص نيســت. اگر هدف برون رفت از ركود عميق چند سال اخير است، 
بايد بخش های مولد مانند صنعت و كشاورزی را مورد توجه قرار دهيم. بايد 

انگيزه ايجاد كنيم تا سرمايه گذاری های توليدی تقويت شوند.
كارت های اعتباری احتمالا بخش تقاضای شهروندان را تحريك می كند و 
بايد ديد كه اين طرح چگونه اجرا می  شود، چرا كه طرح هايی كه در كشورمان 
اجرا می شود، همواره با مشكلات عديده ای در اجرا روبه رو بوده است. سؤال 
اينجاست كه چرا مستقيما توليد را تحريك نمی كنيم و با اعطای كارت های 
اعتباری خريد كالا به طور غيرمستقيم به تحريك تقاضا می پردازيم؟ به طور 
كلی، وقتی ركود وجود داشته باشد، توليد كاهش پيدا می كند و به تبع آن 

شاهد كاهش اشتغال و افزايش بيكاری خواهيم بود...
 حمايت از بخش های ضعيف جامعه و كمك به آنها با چنين تسهيلاتی 
می تواند قدرت خريد شــهروندان را بالا ببرد، اما نمی تواند بر توليد اثرگذار 
باشــد، مگر آنكه ما مشــكل عرضه نداشته باشيم و مشكل اصلی اقتصاد در 

شرايط كنونی فقط تقاضا باشد.
سرگردانی مردم در فاز جدید کارت اعتباری!

وطن امروز
وطن امروز نوشته است:  شرايط سخت دريافت كارت های اعتباری خريد 
كالا در فاز جديد موجب خواهد شد اين طرح نيز به سرنوشت فاز اول دچار 
شود. به گزارش »وطن امروز«، فاز جديد ارائه كارت های اعتباری خريد كالا از 
اول مهرماه آغاز شد اما مشتريان بانك ها با شرايط سخت دريافت كارت های 
اعتباری رنگی مواجه شدند. به نظر می رسد با توجه به شكست طرح كارت 
اعتباری در فاز اول و ادامه رويه ســختگيری ها طرح جديد هم به سرنوشت 
طرح قبلی دچار شــود. هنوز زمان زيادی از نامه نعمت زاده، وزير صنعت به 

روحانی درباره شكست طرح كارت اعتباری خريد كالا نگذشته است.
نعمت زاده به صراحت اعلام كرده بود مردم از اين طرح استقبال نكردند 
تا طرحی كه قرار بود دروازه ای برای خروج از ركود شــود، عملا راكد بماند. 
فاز جديد طرح كارت اعتباری خريد كالا با تبليغات و سروصدای زياد مديران 
بانك مركزی رونمايی شد و خيلی ها اميدوارند كه با توجه به افزايش سقف 
خريد كارت اعتباری تا 50 ميليون تومان، مردم از اين طرح استقبال كنند 
اما واقعيت اين اســت كه بانك ها اجازه نزديك شــدن مردم به اين كارت ها 

را نمی دهند.

اقتصاددرآینهرسانهها

عضو اتحادیه بنکداران اعلام کرد

گرانی 25 درصدی برنج در آستانه محرم

دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان مواد معدنی:

هنوز یک دلار هم سرمایه خارجی در معدن جذب نشده است

بانک  رســمی  آمارهای 
مرکزی نشــان می دهد اکثر 
مردم،  پرمصرف  غذایی  مواد 
جامع  توافق  امضای  زمان  از 
هســته ای )برجام( به شدت 

گران شده است.
به گزارش مشــرق، در حالی 
كه شــعار اصلی دولــت يازدهم 
برای انجام مذاكرات هســته ای، 
رفع تحريم های اقتصادی و بهبود 
شرايط اقتصادی كشور حتی در 
ســطح آب خوردن مردم بود، با 
گذشــت يك ســال و دو ماه از 
انعقاد توافــق برجام، اين اهداف 

محقق نشده است.
24 تيرماه ســال گذشــته، 
توافق هسته ای برجام به امضای 

ايران و كشــورهای 1+5 رسيد، 
و رســانه های حامی دولت آن را 
توافق قرن خواندند و از جشــن 
سراســری در كشور در استقبال 

از لغو همه تحريم ها خبر دادند.
هســته  ای،  توافق  امضای  با 
ايران بلافاصلــه اجرای تعهدات 
خود را در برچيدن تاسيســات 

هســته ای آغاز كــرد و غربی ها 
هم از 27 دی ماه وعده دادند كه 

تحريم ها را لغو می كنند.
اكنون با گذشــت 14 ماه از 

امضای برجام، فرصت مناســبی 
است به ارزيابی تاثير اين توافق بر 
سفره مردم كه مهم ترين هدف از 
مذاكرات هسته ای بود، بپردازيم.

در حالــی كه مــردم انتظار 
ارزانی با اجرای برجام داشــتند، 
بر اســاس آمارهای رسمی بانك 
مركزی، قيمت اكثر مواد غذايی 
در حال حاضر نســبت به هفته 
افزايش  از امضای برجــام،  قبل 

يافته است. 
ركورددار گرانی در ميان مواد 
غذايی در دوران پسابرجام، نخود 
با 9۳ درصد، برنج داخلی درجه 
يــك با 54 درصد، شــكر با 50 
درصد، برنــج داخلی درجه دو و 

لپه با 48 درصد هستند.

براساس آمار رسمی بانک مرکزی

گرانی؛ هدیه برجام به مردم است

المپیک  وزنه برداری  قهرمان 
ریو بــا حضور در اردوی جهادی 
درود  بخش  »گله جار«  روستای 
فرامان کرمانشاه با مردم محروم 

این روستا دیدار کرد.
كيانوش رستمی در ابتدای ورود 
به اين روســتا مورد استقبال مردم 
قرار گرفت و يكی از اهالی با خواندن 

دلنوشته ای به وی خير مقدم گفت.
رستمی ســپس به همراه اهالی 
از  و جهادگران بســيج ســازندگی 
پروژه در حال ســاخت مسجد امام 
حسين)ع( روستای گله جار بازديد و 
در اقدامی جهادی، خود نيز وارد گود 
خدمت رســانی شده و به جهادگران 

كمك كرد.
اين پهلوان ارزنده كشور همچنين 
با حضــور در خانه يكی از نيازمندان 
روســتا كه معلوليت نيز داشــت در 
اقدامی خيرخواهانه دو ســكه طلا را 

به اين خانواده نيازمند هديه كرد.
برای اين خانواده نيازمند و محروم 
توسط بسيج سازندگی خانه ای احداث 

خواهد شد.

اين ديدار كه همزمان با ايام آغاز 
سال تحصيلی جديد بود برای كودكان 
محــروم منطقه خبــری خوش به 
همراه داشت و آن هم گرفتن هديه از 
دستان قهرمان المپيك بود همچنين 
كيانوش رستمی با تقديم هدايايی به 
اين كودكان روســتا خوشحالی را به 

خردسالان منطقه هديه داد.

با  المپيك ريــو 2016  قهرمان 
حضــور در جمع خبرنگاران گفت: با 
افتخار می گويم يك بسيجی هستم 
و اميدوارم شركت من در اين اردوی 
جهادی فتح بابی باشــد برای ساير 
ورزشكاران و قهرمانان ملی كه با حضور 
در اردوهای جهادی بتوانند انگيزه ای 
برای جوانان جهادگرايجادكنند و مايه 

دلگرمی برای محرومين باشند.
رستمی همچنين خواستار توجه و 
رسيدگی مسئولين به مناطق محروم 
به ويژه روســتاها شد و افزود: افتخار 
می كنم از كودكی نان حلال كارگری 
را خوردم و با فرهنگ جهادی و كار و 

تلاش بيگانه نيستم.
قهرمــان وزنه بــرداری المپيك 

گفت: حضور پيدا كردن در اردوهای 
جهــادی آرامــش بخش اســت و 
برای خدمت رســانی همه جانبه به 
مســتضعفين در نقــاط محروم بايد 
مســئولين كشــور پا به پای بسيج 
سازندگی در اين امر دخيل باشند و 
نبايد از نقش تاثيرگذار خيرين در اين 

عرصه چشم پوشی كرد.
رستمی اظهار داشت: درخواست 
من از مســئولين تلاش در راستای 
مملكت  جوانان  برای  اشــتغال زايی 
است. بی شك اين سرمايه های متعهد و 
متخصص می توانند با اعتماد و حمايت 
عرصه های  گســترش  در  مسئولين 
اقتصاد مقاومتی و خودكفايی كشور 

موثر باشند.
كيانوش رستمی در پايان با تاكيد 
بر اهميت توســعه زيرســاخت های 
عمرانی روســتاها خاطر نشان كرد: 
مســئولين تا جايی كه می توانند در 
مساجد،  ســاخت  همچون  مواردی 
مدارس و... كمك كنند و نســبت به 
روســتائيان بی توجه نباشند و ازكنار 

آنها راحت نگذرند.

حضور قهرمان وزنه برداری المپیک در اردوی جهادی

کیانوش رستمی: با افتخار می گویم یک بسیجی هستم

رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران 
با انتقاد از عملکرد مجلس در سال جاری گفت: 
امسال مجلس کاری برای حمایت از تولید نکرد.
ابوالفضل روغنی گلپايگانی در گفت وگو با تسنيم، 
با اشاره به اينكه مجلس دهم بسيار جوان است، اظهار 
داشــت: در 6 ماهه نخست امسال بخش توليد شاهد 
هيچ گونه اقدامی از سوی نمايندگان برای رفع موانع 

پيش روی خود نبوده است.

وی با بيان اينكه انتظار داريم در ماه  های باقی مانده 
از سال 95 مجلس به مشكلات بخش توليد ورود پيدا 
كند، افــزود: در حال حاضر ركود امكان فعاليت را از 
واحدهای توليدی گرفته و آنها به سختی و برای تامين 
هزينه های خود اقدام به توليد محصول می كنند. رئيس 
كميسيون صنايع اتاق بازرگانی تصريح كرد: از مجلس 
انتظار داريم تا مطالبات بخش توليد را از دولت پيگيری 
كند و با شفافيت به رفع مشكلات اين بخش بپردازد.

یک کارشناس بازار خودرو از بین رفتن التهاب 
فعلی قیمت خودرو با فرارسیدن فصل پاییز خبر داد.

به گزارش ايسنا، اگرچه در سال جاری بازار خودرو در 
ركود نســبی به سر می برد اما در چند هفته اخير به دليل 
نزديكی به پايان فصل تابســتان و رونق گرفتن ســفرهای 

تابستانی بازار خودرو با مقداری افزايش تقاضا مواجه شد.
افزايش نسبی تقاضای خودرو در چند هفته اخير رشد 
قيمت برخی خودروهای داخلی را به دنبال داشت، رشدی 
كه البته به گفته فعالان بازار خودرو حبابی و غيرواقعی بوده 
اســت و بايد كاهش يابد.در اين شرايط فعالان بازار خودرو 
معتقدند كه با پايان فصل تابستان و مسافرت های تابستانی، 
حباب بازار خودرو نيز تخليه شده و قيمت ها كاهش خواهد 
يافت. در ايــن زمينه يك فعال بازار خــودرو می گويد: با 

فرارسيدن فصل پاييز و پايان تعطيلات و سفرهای تابستانی 
التهاب مقطعی بازار آزاد خودرو نيز از بين خواهد رفت.

پورحسنی با بيان اينكه به طور معمول در تابستان به 
ويژه شهريور ماه به دليل افزايش سفرهای داخلی تقاضای 
خودرو افزايش می يابد، خاطرنشان می كند: پس از آن با آغاز 
فصل پاييز نيز به طور سنتی تقاضای خودرو در بازار كاهش 
می يابد.وی ادامه می دهد: به اين ترتيب با پايان تابستان و فرا 
رسيدن فصل پاييز شاهد كاهش تقاضای خودرو و به دنبال 

آن افت قيمت اين محصولات خواهيم بود.
اين فعال بازار خودرو خاطرنشان می كند: اگرچه ممكن 
است بازار خودرو در ابتدا در برابر كاهش قيمت ها مقاومت 
كند و شاهد سقوط يكباره قيمت ها نباشيم اما مطمئنا به 

تدريج شاهد كاهش قيمت ها خواهيم بود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت از عملکرد صندوق 
ملی در خصوص عدم پرداخت تسهیلات به شرکت های 

داخلی انتقاد کرد.
به گزارش تسنيم، محمدرضا نعمت زاده در چهارمين 
نمايشــگاه بين المللی دريايی ايران با اشاره به اينكه طی 
ســی و چند ســال اخير خريدهای خارجی زيادی انجام 
شــده، گفت: اگر می توانستيم يك پنجم از اين خريدها را 
در داخل كشــور خرج كنيم، توان داخلی چند برابر شده 
بود. در اين رابطه نيز با عذرهايی مانند تامين فاينانس از 
شركت های داخلی خريد كرده ايم.وی با بيان اينكه صندوق 
توسعه ملی حاضر نيست ارز را در اختيار توليدكنندگان 

داخلی قرار دهد، تصريح كرد: اين در حالی اســت كه اين 
صندوق تســهيلات ارزی را به راحتی به سازنده خارجی 
ارائه می دهد. حدود دو هفته پيش با مسئولان اين صندوق 
جلســه ای را برگزار كرديم تا بتوانيم از منابع صندوق كه 
متعلق به ملت ايران اســت، به توليدكنندگان داخلی نيز 

تسهيلات ارزی ارائه دهيم.
وزير صنعت، معدن و تجارت بيان كرد: اين موانع را برای 
توليدكنندگان داخلی به وجود می آوريم كه باعث می شود 
اقتصاد كشور درون زا نشود و به صندوق توسعه ملی گفته ايم 
كه تسهيلات را به صورت ارزی در اختيار شركت های داخلی 

قرار دهد و به صورت ارزی نيز از آنها بگيرد.
رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی:

امسال مجلس کاری برای تولید نکرد

یک کارشناس:
حباب بازار خودرو می ترکد

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

صندوق توسعه ملی متعلق به ایران است 
ولی به خارجی ها تسهیلات می دهد

قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قیمت بازارنوع سکه

1/122/500 تومانسكه تمام طرح جديد
1/120/000 تومانسكه تمام طرح قديم

567/000 توماننيم سكه
297/000 تومانربع سكه

187/000 تومانگرمی
114/120 تومانهر گرم طلای 18 عيار

نوع ارز
۳567 توماندلار
4008 تومانيورو
4665 تومانپوند

1215 تومانلير تركيه
975 توماندرهم امارات

یک کارشناس بازار کار گفت: نرخ بیکاری دو برابر 
آن چیزی است که اکنون اعلام می شود و روزبه روز 
به جمعیت فعالان کشــور و تعداد کارجویان افزوده 

می شود.
حميد حاج اســماعيلی در گفت وگو با فــارس، درباره 
وضعيت اشــتغال كشور و آمارهای ضدونقيضی كه از سوی 
مســئولان دولتــی در رابطه با تعداد بيكاران كشــور ارائه 
می شــود، اظهار داشت: در ايران نحوه آمارگيری و محاسبه 
آن با اختلاف نظرهای جدی مواجه است و در اين باره پايش 

آمار تكامل جدی نيافته است.
وی در ادامه نســبت به فقدان بانك اطلاعاتی جامع در 
بازار كار ايران انتقاد كرد و افزود: اگر نخبگان و كارشناسان 
اقتصادی كشــور آماری را در كشور درباره ميزان اشتغال و 
بيكاری زير سؤال می برند، به نبود بانك اطلاعاتی دقيق در 

بازار كار برمی گردد.
حاج اســماعيلی افزود: برای نمونه طی 5 سال گذشته 
ميزان بنگاه های فعال كشور كاهش پيدا كرده است و با توجه 
به تعداد 950 شهرک صنعتی در كشور و فعاليت 87 هزار 
و 500 واحد صنعتی در اين شهرک ها، بررسی هايی صورت 
پذيرفته كه نشان می دهد ميزان ريزش نيروی كار و از دست 

رفتن فرصت های شغلی تكان دهنده است.
اين كارشــناس بازار كار با اشــاره به اينكه طبق اعلام 
مسئولان سازمان شــهرک های صنعتی و صنايع كوچك، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، حدود 20 درصد از واحدها 
به طور كامل تعطيل شده اند، گفت: اين آمار درحالی اعلام 
شده است كه وزارت صنعت متولی شهرک های صنعتی در 

كشور است و می توان به آن استناد كرد.
حاج اســماعيلی گفت: از طرفی طبــق آمارها به طور 
متوسط در صورت تعميم اين نمونه از جامعه آماری، ۳0 تا 
40 درصد از بنگاه های كوچك در كشور به سمت تعطيلی 
پيش رفته اند؛ چراكه اگر واحدهای حاضر در شــهرک های 
صنعتــی به عنوان نمونه و با توجه بــه حمايت های بالای 
دولت در ارائه معافيت های مالياتی، بيمه ای و تســهيلاتی 
مورد نظر ما باشــند، در خارج از اين نظام حمايتی ســاير 
بنگاه ها آســيب پذيرتر خواهند بود و به همين منظور رقم 
40 درصد تعطيلی برای ساير بنگاه ها كوچك و متوسط در 

كشور مبنا قرار می گيرد.
وی با بيان اينكه آمارهای اعلام شده از سوی مسئولان 
دولتی و تحليل كارشناســان و اقتصاددانان از وضعيت بازار 
كار ايران، نشان دهنده وخامت بيش تر اوضاع است، ادامه داد: 
بيش از 55 درصد از نرخ اشتغال كشور در بنگاه های كوچك 
و متوســط كه 5 تا 50 نفر در آنان مشغول به كار هستند، 
رقــم می خورد. از طرفی اگر تنها 6 هــزار واحد از مجموع 
87 هزار  500 بنگاه شهرک های صنعتی، بنگاه های بزرگ 
درنظر گرفته شــده و استثنا شوند، وضعيت بازار كار كاملًا 

نمايان خواهد شد.
اين كارشناس بازار كار افزود: دولت هم كاهش ظرفيت 
بنگاه های توليدی و واحدهای فعال كشور را تأييد خواهد كرد 
و با محاسبه كاهش 50 درصدی ظرفيت توليدی، نرخ بيكاری 
بيش از آن چيزی خواهد بود كه دولت همچنان ادعا می كند.

حاج اســماعيلی به آمارهــای وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت در كاهش ظرفيت توليــدی بنگاه ها، افزايش 
مشــكلات ســرمايه در گردش و از دســت رفتن حجم 
بسياری از فرصت های شغلی در شهرک های صنعتی اكتفا 
نكرد و در ادامه تصريح كرد: جمعيت فعال در كشور طبق 
آمارهای مركز آمار، از ســال 85 تا 6 ماهه اول ســال 95، 
حدود 800هزار نفر اعلام شده است كه مورد انتقاد جدی 

كارشناسان و اقتصاددانان است.
وی در مورد دلايل انتقاد از ميزان جمعيت فعال كشور 
كه از سوی مركز آمار ارائه شده است، گفت: آمار ارائه شده 
از طرف مركز آمار درباره جمعيت فعال كشور با آن چيزی 
كه طبق آمارهای ثبت احوال در اعلام ميزان رشد جمعيتی 
كشور، مغايرت هايی دارد؛ چرا كه طبق آخرين آمار جمعيت 
كشور از رقم 70 ميليون نفر به 80 ميليون نفرد ر 10 سال 
گذشته افزايش پيدا كرده است و چطور با وجود اين ميزان 
افزايش تنها 800 هزار نفر به جمعيت فعال كشــور افزوده 
می شود؟اين كارشناس بازار كار معتقد است كه مركز آمار 
ايران به عنوان يك دســتگاه دولتی ناچار به تأييد آمارهای 
ظاهری و خوشحال كننده دولت است و نمی تواند برخلاف 
آن آماری را اعلام كند.حاج اسماعيلی تأكيد كرد: نمی توان 
باور كرد كه در 8 ســال گذشته تعداد بيكاران در محدوده 
2ميليون و 500 هزار نفر باشد؛ چراكه شاخصه های متعددی 
نشان از افزايش جمعيت فعال، ريزش نيروی كار و ورود خيل 
عظيم فارغ التحصيلان دانشگاهی به بازار كار دارد كه با توجه 
بــه ركود حاكم بر اقتصاد، حجم عظيمی از درخواســت ها 

بی پاسخ مانده است.
وی با بيان اينكه دولت اساساً برای ايجاد اشتغال برای 
سه سال گذشته طرح و برنامه جامعی نداشته است، گفت: 
دولت درباره اشــتغال نه تنها برنامه ای نداشــت، بلكه برای 
حفظ اشتغال موجود نيز اقدام موثر و قابل دفاعی نيز نكرد.

اين فعال بازار كار معتقد است كه دولت در ايجاد فضای 
كسب و كار و بهبود فرايند آن اقدام جدی انجام نداده است 
و از بين 180 كشــور دنيا، رتبه 1۳5 را داريم، درحالی كه 
امكانات و فضای داخلی كشور از بعد بخش خصوصی برای 

ارتقای اين رتبه شرايط مناسبی را داشت.
وی افــزود: در نتيجه كاهش رتبه فضای كســب و كار 
در ايران، ريســك سرمايه گذاری افزايش پيدا كرد و موجب 
شــد تا بسياری از منابع به سمت سودهای بدون دردسر و 
بدون ماليات بانكی سوق پيدا كند.حاج اسماعيلی با اشاره به 
اينكه در بخش خدمات ظرفيت های بســيار خوبی از جهت 
ايجاد فرصت های جديد اشتغال وجود دارد خاطرنشان كرد: 
هم اكنون 55 درصد اشتغال كشور در بخش خدمات متمركز 
شده است و اگر بخش گردشگری را نيز در اين حوزه بدانيم، 

می توانست درآمدهای خوبی را نصيب كشور كند.
وی در پايان آمار ارائه شده درخصوص بيكاری را كه از 
سوی معاون وزير كار 2/5 ميليون نفر اعلام شده را غيرواقعی 
توصيــف كرد و گفت: با توجه به دلايل منطقی و آمارهای 
مستند در بخش های مختلف اقتصادی كشور، نرخ بيكاری 
دو برابر آن چيزی است كه اكنون اعلام می شود و روز به روز 
به جمعيت فعالان كشور و تعداد كارجويان افزوده می شود.

یک کارشناس بازار کار:

نرخ بیکاری 2 برابر آمار اعلام شده دولت است

عضو کمیسیون انرژی گفت: مردم حق دارند که 
بدانند الگوی قراردادهای نفتی جدید قرار اســت به 

چه شیوه ای در کشور اجرایی شود.
هدايت الله خادمی در گفت وگو با تســنيم اظهار داشت: 
بايــد درباره الگوی قراردادهای نفتی در جامعه روشــنگری 
ايجاد شــود؛ يعنی اينكه مردم از ايــن نحوه قراردادها آگاه 
شوند و بدانند اگر چنين قراردادی بسته شود چه ضررهايی 

به مملكت می رسد.
وی افزود: به همين دليل از موافقان اين الگوی قراردادهای 

نفتی دعوت می كنم مناظره ای برای روشــنگری در محضر 
همگان برگزار شود.

خادمــی بيان كرد: بنده به عنوان يك نماينده مجلس و 
البته يك كارشناس نفتی كه بيش از ۳0 سال در اين صنعت 
در رده های مديريتی تجربه كســب كرده ام می دانم اگر اين 
الگوی قرارداد نفتی با اين شيوه بسته شود قطعاً ضرر بزرگی 
را به مملكت وارد كرده ايم و راه قرارداد تركمن چای را ادامه 

می دهيم.
نايب رئيس فراكســيون نفــت و گاز مجلس بيان كرد: با 

جديــت اعلام می كنم كه برخی از موافقان اين قرارداد نگاه 
كارشناســانه به اين موضوع ندارند بلكه ديد آنها سياســی 
است و ما مسئولان نبايد با نگاه حزبی به منافع ملی بنگريم 
چرا كه اين تصميم گيری ها در سرنوشت نسلهای آينده نيز 

تأثيرگذار است.
خادمی تصريح كرد: اســتقلال كشور به آسانی به دست 
نيامده اســت كه بخواهيم آن را به راحتی از دســت بدهيم؛ 
پس تا زمانی كه بندهايی كه حضرت آقا ابلاغ كردند اصلاح 

نشود هيچ گونه قراردادی نبايد بسته شود.

عضو کمیسیون انرژی:

دانستن ضررهای قراردادهای جدید نفتی حق مردم است

بنکداران  اتحادیــه  عضو 
گفت: امسال برخلاف سال های 
ایرانی  برنج  فروش  گذشــته 
با گران شــدن و افزایش 25 

درصدی قیمت شروع شد.
قاسمعلی حسنی، در گفت وگو 
با »نســيم آنلاين« بيان داشــت: 
متاسفانه امسال برخلاف سال های 
گذشته شروع فروش برنج ايرانی با 

افزايش قيمت مواجه بوده است و 
هيچ سالی سابقه نداشته كه شروع 
فروش برنج ايرانی پس از برداشت 
محصــول جديد با 10 هزار و 500 

تومان آغاز شود.
انتظار داشــتيم  افزود: ما  وی 
كه شروع فروش محصول جديد با 
هشت هزار تومان باشد كه اين گونه 
نشد و افزايش تقريبا 25 درصدی 

را شاهد بوديم.
حســنی با بيان ايــن مطلب 
كه ايام محــرم و همچنين اربعين 
اوج مصرف برنج و حبوبات اســت، 
گفت: هنــوز نمی تــوان در رابطه 
با تغيير قيمــت اظهارنظر قاطعی 
كرد بايد منتظــر بمانيم و ببينيم 
ظــرف روزهای آينــده چه اتفاقی 

خواهد افتاد.

عضو اتحاديه بنكداران در رابطه 
با بازار شــكر بيان داشت: علی رغم 
ايــن كــه دولت قيمت شــكر در 
تومان   2800 را  عمده فروشــی ها 
اعلام كرده امــا قيمت آن 2950 
تومان اســت. در خرده فروشی نيز 
اعلام شــده كه 2900 تومان است 
امــا در واقع قيمت اين كالا حدود 

۳۳00 تومان است.

بانك مركزی در گزارش منتهی 
به 29 شهريور ماه امسال خود اعلام 
كرد قيمت برنج طی يك سال 46/9 
درصد افزايش يافته است. همچنين 
در گزارش 26 شهريور ماه خود اين 

رقم را 48/1 درصد اعلام كرد.
افزايش قيمت  اين گزارش  در 
قند و شكر در يكساله منتهی به اين 
تاريخ 48/6 درصد اعلام شده است.

عضو کمیسیون تلفیق برنامه ششم مجلس با بیان 
اینکه تابع نظر دولت برنامه ششم نیستیم، گفت: تامین 

مالی تحقق رشد 8 درصدی ابهام دارد.
شهاب نادری در گفت وگو با فارس، با اشاره به وضعيت 
بررسی لايحه برنامه ششم توسعه در مجلس اظهار داشت: 
قرار بود با توجه به تعطيلات مجلس هفته جاری هيئت رئيسه 
و اعضای كميسيون تلفيق برنامه به بررسی وضعيت لايحه 
پيشــنهادی دولت بپردازند. با اين حال اين اتفاق رخ نداد و 
قرار است از شنبه پيش رو تمامی پيشنهادات و ارزيابی های 

صورت گرفته در كميسيون تلفيق بررسی شود.
عضو كميســيون تلفيق برنامه ششــم توسعه با تاكيد 
بر اينكه ايرادات گرفته شــده به لايحه پيشنهادی دولت از 
سوی مركز پژوهش های مجلس در خصوص ارتباط ضعيف 
برنامه با سياست های اقتصاد مقاومتی درست و قابل قبول 
است، تصريح كرد: همچنين ايرادات مختلفی در بخش های 
مختلف برنامه و ابعاد اقتصادی، سياسی، فرهنگی و اجتماعی 
آن گرفته شده كه درســت است ابهاماتی نيز در خصوص 
تاميــن منابع مالی مورد نياز رشــد 8 درصــدی در برنامه 

ششم وجود دارد.
وی با اشاره به اينكه بر اساس قانون و چشم انداز 20 ساله 
كشــور به دنبال تقويت رويكرد برنامه ششم در كميسيون 
تلفيق هستيم گفت: اينكه برخی معتقدند مجلس طبق نظر 
دولت برای نهايی و تصويب كردن برنامه اقدام خواهد كرد 
درست نيست. مجلس و دولت كنار هم هستند تا مشكلات 
مردم رفع شود مگر اينكه دولت از خطوط اصلی نظام خارج 

شده باشد.
عضو كميسيون تلفيق برنامه ششم توسعه مجلس تاكيد 
كرد:  لايحه پيشنهادی دولت نواقصی دارد كه 100 درصد در 
مجلس تغيير و اصلاح خواهد شد و كميسيون تلفيق با كار 
كارشناسی و استفاده از ظرفيت نخبگان و صاحبنظران خارج 
از مجلس و دولت درصدد اعمال پيشنهادات سازنده است.

وی يــادآور شــد: از هفته پيش رو كار بررســی لايحه 
به صورت ويژه در دســتور كار كميســيون خواهد بود و با 
برنامه ريزی انجام شــده اميدواريم تا  آذرماه كه موعد ارائه 
لايحه بودجه ســال 96 به مجلس اســت كار لايحه برنامه 

ششم نهايی و تصويب شده باشد.

عضو کمیسیون تلفیق برنامه ششم:

تابع نظرات دولت نیستیم

دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان مواد معدنی 
تاکید کرد: هنوز هیچ یک از شرکت های خارجی شروع به 

همکاری و سرمایه گذاری نکردند.
كامران وكيل در گفت وگو با ايسنا با بيان ريسك سرمايه گذاری 
در ايران بالاســت، افزود: در حال حاضر می توان گفت كه با تمام 
هياهوهايی كه صورت می گيرد هنوز هيچ يك از شركت های خارجی 
برای ســرمايه گذاری در ايران اقدام نكردند و در حوزه هايی مانند 

اكتشاف حتی يك دلار هم سرمايه جذب نشده است.
وی با بيان اين كه شــرايط برای توليد برای ســرمايه گذاری 
مســاعد نيست، عنوان كرد: تا امروز سال ها است كه در دولت های 
مختلف موضوع تسهيل ورود سرمايه گذاران خارجی مطرح و برای 
آن كميته های مختلفی تشكيل می شود و هيچ اتفاقی هم نمی افتد، 

ولی در مقابل می بينيم كه در اين سال ها كشورهايی مانند سنگاپور 
و تركيه متحول می شوند، در حالی كه ما همچنان در حال تشكيل 

كميته  های تسهيل ورود سرمايه گذاران به داخل كشور هستيم.
وكيل در ادامه با اشاره به برخی پروژه های بزرگ مانند طرح های 
سيمان و فولاد تصريح كرد: در زمانی كه طرح های سيمانی در حال 
اجرا و احداث بود، ما هشــدار داديم و كسی گوش نكرد. ما هم به 
لحاظ ايجاد ظرفيت های بيش از نياز و هم موقعيت مكانی واحدهای 
ســيمانی هشدار داده بوديم و حالا می بينيم كه عليرغم هياهويی 
كــه در آن زمان وزارت صنعت، معدن و تجارت در اين باره به راه 

انداخت، واحدهای سيمانی يكی يكی تعطيل می شوند.
وی ادامه داد: حالا متاسفانه شاهد آن هستيم كه همين اتفاق 
هم برای فولاد در حال تكرار شــدن است. در حالی كه بارها گفته 

شده است كه فولاد نياز به آب دارد و كارخانه های فولادی نبايد از 
50 كيلومتری سواحل فاصله بييشتری داشته باشند، اما می بينيم  
در اماكنی مثل يزد و... كه آب خوردنشان به زحمت تامين می شود 
كارخانه های فولاد بر پا شده و اين يعنی عليرغم تمام گفته ها اين 
مسير بن بست همچنان طی می شود. دبير اتحاديه توليدكنندگان 
و صادركنندگان مواد معدنی در ادامه يكی از اصلی ترين مشكلات 
پيــش رو را دولتی بودن اقتصاد و تصميمــات اقتصادی و معدنی 
دانســت و عنوان كرد كه با وجود شــركت های دولتی و با وجود 
برخی تصميماتی كه بدون توجه به كارشناسی ها و تجربيات بخش 
خصوصی اتخاذ می شــود اين چرخه اصلاح نخواهد شــد و با اين 
وضعيت نمی توان انتظار داشــت جذب سرمايه مناسبی از خارج از 

مرزها بر روی طرح های داخلی صورت بگيرد.

معاون آب و فاضلاب وزیر نیرو 
معنای  به  بارش ها  افزایش  گفت: 
بازگشت به وضعیت عادی نیست.
رحيم ميدانی با اشــاره به پايان 
ســال آبی 95-94 وضعيت نســبتا 
مناسب بارش ها در سال جاری نسبت 
به سال گذشته، اظهار داشت: ميزان 
بارش در كل كشــور در سال جاری 
آبی 2۳1 ميلی متر گزارش شــده كه 
نسبت به سال گذشته 22 درصد رشد 

داشته است.
وی افــزود: گرچه ميــزان بارش 
در ســال آبی 95-94 با رشد مواجه 
بوده، اما متاسفانه اين آمار در مقايسه 
با بلندمدت منفــی 2 درصد كاهش 

بارندگی را نشان می دهد.

ميدانی تصريح كرد: متاسفانه در 
سال آبی 95-94 در استان پربارشی 
همچــون چهارمحــال و بختياری و 
كهگيلويه و بويراحمد نيز در مقايسه 
با بلندمدت با كاهش 22 درصد بارش 

روبرو بوديم.
وی ادامه داد: در استان كم بارشی 
ماننــد اصفهان نيز ميــزان بارش در 
مقايســه با بلندمدت بــا كاهش ۳0 
درصدی مواجه شده و به همين دليل 
به سختی توانســتيم آب را مديريت 
كرده و آب شرب مردم را تامين كنيم.
وی تاكيد كرد: متاســفانه امسال 
كشت پاييزه در اصفهان به علت كم آبی 

نخواهيم داشت.
معاون آب و آبفای وزير نيرو گفت: 

در سال جاری 45 ميليارد مترمكعب 
ورودی آب به سدها را داشتيم و اين 
رقم بيانگر رشد 55 درصدی نسبت به 

سال گذشته است.
وی افزود: اين رقم نشان می دهد 
در ســال جاری حدود 16/5 ميليارد 
مترمكعب آب بيشــتری وارد مخازن 
ســدها شــده و جالب آن كه حدود 
9ميليــارد مترمكعــب از اين ميزان 
مربــوط به رودخانــه كارون و مارون 

بوده است.
وی تاكيد كرد: گرچه آمار بارش ها 
نسبت به سال گذشته در بيشتر مناطق 
كشور مثبت بوده است، اما اين مسئله 
به معنای بازگشت كشور به روال عادی 
نيست؛ بلكه بر اساس پيش بينی ها ما 

در سال های آتی 2 درجه افزايش دما 
را در كشور تجربه خواهيم كرد.

وی تصريــح كــرد: ايــن ميزان 
افزايش دما به معنــای تبخير بيش 
از 27 ميليــارد مترمكعــب آب های 

كشور است.
ميدانی خاطرنشــان كرد: فعلا بر 
اســاس ارزيابی ها دمای كشور حدود 

1/1 درجه افزايش پيدا كرده است.
وی اظهــار داشــت: روند كنونی 
بحران آب نشان می دهد كه بايستی در 
سال های پيش رو برای مديريت بحران 
آب همه دست به دست همديگر داده 
و در اصلاح و بهينه سازی مصرف آب 
بكوشند. وی ضمن هشدار به كسانی 
كه عمدتا به دنبال شبهه افكنی در آمار 

و ارقام هستند، گفت: شبهه افكنی در 
آمــار و ارقام تنهــا نتيجه ای كه دربر 
خواهد داشت، عدم كنشگری و انتظار 
كشــيدن برای افزايش خسارت های 
ناشــی از بحران آب در كشــور است 
و نفعی از اين مســئله عايد كشــور 

نخواهد شد.
معــاون آب و آبفــا وزيــر نيرو 
تاكيد كرد: بر اســاس پيش بينی های 
دموگرافيگ، در سال 1420 جمعيت 
كشور به 106 ميليون نفر خواهد رسيد 
كه حدود 50 ميليون از اين افراد ساكن 
فــلات مركزی خواهند بود و چنانچه 
تدابيــری برای تامين آب اين مناطق 
انديشيده نشود، كشور در بحران فرو 

خواهد رفت.

معاون وزیر نیرو:

افزایش بارش ها به معنای بازگشت به وضعیت عادی نیست


